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Persbericht 
22 juni 2017 

 

Het verbeteren van het financieel beheer blijft een punt van aandacht 

Cft Voorzitter Age Bakker: “Meer prioriteit aan verbetering financieel 

beheer Bonaire”  

Kralendijk – Het College financieel toezicht Bonaire, Sint Eustatius en Saba (Cft) heeft tijdens 

zijn bezoek aan Bonaire op 20 juni het Bestuurscollege en de Eilandsraad geadviseerd om 

zich “in te spannen voor een spoedige en volledige implementatie van de aanbevolen nieuwe 

processen en procedures ter verbetering van het financieel beheer. Dit vraagt om 

aanhoudende bestuurlijke aandacht”, aldus Cft voorzitter Age Bakker. 

Tijdens het bezoek van het College is gesproken met de gezaghebber, het Bestuurscollege en de 

Eilandsraad.  

 

Het Cft is verheugd te constateren dat sprake is van een voorspoedige economische ontwikkeling op 

Bonaire. De uitdaging is dat deze zich vertaalt in kwalitatief goede banen voor de bevolking en daarmee 

uitzicht biedt op een breed gedragen economisch toekomstperspectief. In dit verband heeft het Cft 

gewezen op het belang van bestuurlijke stabiliteit. Dat is een absolute noodzaak voor vertrouwen van 

investeerders. 

Het Cft heeft weer aandacht gevraagd voor de verbetering van het financieel beheer. Het Cft constateert 

dat er weliswaar stappen zijn gezet om de bestaande procedures en processen door te lichten en aan te 

scherpen, maar bij de implementatie van de aanbevelingen uit de financieel beheerrapporten is nog te 

weinig voortgang te constateren. De ambitie die Bonaire heeft uitgesproken om een goedkeurende 

accountantsverklaring bij de jaarrekening 2017 te krijgen, is hierdoor praktisch niet meer haalbaar. Bij 

de jaarrekening 2018 zal dat wel mogelijk moeten zijn mits spoedig de aanbevelingen uit de financieel 

beheerrapporten volledig worden opgepakt. Het Cft heeft het Bestuurscollege gewezen op de noodzaak 

om de maatregelen ter verbetering van het financieel beheer op korte termijn te implementeren en een 

aantal cruciale vacatures in te vullen. Het Bestuurscollege heeft de noodzaak hiervan erkend en ook 

toegezegd deze voor het einde van het jaar af te willen ronden.  

 

Verder is met het Bestuurscollege gesproken over de eerste uitvoeringsrapportage 2017 (UR) en de 

twee begrotingswijzigingen (BW) die recent zijn voorgesteld. In de eerste BW waren de wijzigingen 

vooral technisch van aard. Bij de tweede BW heeft het Bestuurscollege een aantal beleidsvoorstellen 

gepresenteerd, waaronder investeringen in het infrastructuur en het promoten van Bonaire in het 

buitenland.  

 

Ook is een werkbezoek gebracht aan Pensioenfonds Caribisch Nederland (PCN). Het PCN ziet zich 

geconfronteerd met een ingewikkelde overgangsproblematiek als gevolg van het nieuwe toezichtregime 

en met een te lage dekkingsgraad.  

Dit collegebezoek aan Bonaire stond naast het bespreken van de resultaten over het eerste kwartaal ook 

in het teken van het afscheid van de huidige voorzitter Age Bakker per 1 juli 2017 en de kennismaking 

met de aankomende voorzitter Raymond Gradus. De vertrekkende voorzitter kijkt terug op een 

succesvolle samenwerking met Bonaire.  

[Einde Persbericht] 
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COLLEGE FINANCIEEL TOEZICHT 

 

Komunikado di Prensa 
22 di yüni 2017 

 

Mehorashon di e maneho finansiero ta keda punto di atenshon 

Presidente di Cft Age Bakker: “Mas prioridat pa mehorashon di maneho 

finansiero”  

Kralendijk – Kolegio di supervishon finansiero di Bonaire, Sint Eustatius i Saba (Cft) durante 

su bishita na Bonaire dia 20 di yüni a konsehá Kolegio Ehekutivo i Konseho Insular pa “hasi 

esfuerso pa un implementashon rápido i kompleto di e prosesonan i proseduranan nobo ku a 

rekomendá pa mehorashon di maneho finansiero. Esaki ta rekeri atenshon kontínuo di parti di 

gobièrnu”,  segun presidente di Cft Age Bakker.    

Durante e bishita di e Kolegio a papia ku Gezaghèber, Kolegio Ehekutivo i Konseho Insular.  

 

Cft ta kontento di konstatá ku tin un desaroyo ekonómiko próspero na Bonaire. E reto ta ku esaki ta pa 

esaki tradusí su mes den empleo di bon kalidat pa e poblashon, di moda ku konsekuentemente esaki por 

brinda un perspektiva ekonómiko pa un futuro ampliamente sostené. Den e konteksto aki Cft a mustra 

riba importansha di stabilidat gubernamental. Esei ta apsolutamente esenshal pa konfiansa di e 

invershonista.  

Cft a bolbe pidi atenshon pa mehorashon di maneho finansiero. Cft ta konstatá ku di un banda a dal e 

pasonan nesesario pa analisá i formulá e proseduranan i prosesonan eksistente den un mihó forma. 

Sinembargo di e otro banda, na momentu di implementashon di e rekomendashonnan den e rapòrtnan 

di maneho finansiero, por nota masha poko progreso. Esaki ta pone ku e ambishon ku Bonaire a 

ekspresá pa e optené un deklarashon aprobatorio di akountent pa e kuenta anual di 2017, 

práktikamente no ta faktibel mas. Pa e kuenta anual di 2018 si esaki lo mester ta posibel, basta 

implementá pronto tur e rekomendashonnan ku ta menshoná den e rapòrtnan di maneho finansiero.  Cft 

a hala atenshon di Kolegio Ehekutivo riba e nesesidat pa implementá riba término kòrtiku e medidanan 

pa mehorashon di maneho finansiero i pa yena algun vakatura esensial. Kolegio Ehekutivo a rekonosé e 

nesesidat pa esei i a komprometé su mes tambe pa finalisá esakinan promé ku fin di aña.  

 

A papia tambe ku Kolegio Ehekutivo tokante e promé reportahe di ehekushon di 2017 i e dos 

adaptashonnan di presupuesto kual a proponé resientemente. Den e promé adaptashon di presupuesto 

tabatin prinsipalmente modifikashonnan tékniko. Den e di dos adaptashon Kolegio Ehekutivo a presentá 

vários proposishon di maneho, entre nan invershon den infrastruktura i promoshon di Bonaire den 

eksterior. 

 

Tambe a hasi un bishita di trabou na Fondo di Penshun di Hulanda Karibense (PCN). Fondo di Penshun ta 

haña su mes konfrontá ku un problemátika di transishon kompliká, komo konsekuensha di e régimen di 

supervishon nobo i ademas ku un grado di kobertura demasiado abou.  

Banda di reunionnan tokante e resultadonan di e promé kuartal, durante e bishita aki di e Kolegio na 

Bonaire tambe a trata e hecho ku entrante promé di yüli e presidente aktual Age Bakker ta tuma 

despedida, i a sera konosí ku e próksimo presidente Raymond Gradus. E presidente saliente ta mira 

atras riba un eksitoso kolaborashon ku Bonaire.  

[Fin di Komunikado di Prensa] 
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COLLEGE FINANCIEEL TOEZICHT 

 

Comunicado di Prensa 
22 juni 2017 

 

Mehoramento di e maneho financiero ta keda punto di atencion 

Presidente di Cft Age Bakker: “Mas prioridad pa mehoramento di 

maneho financiero”  

Kralendijk – Colegio di supervision financiero di Boneiro, Sint Eustatius y Saba (Cft) durante 

su bishita na Boneiro dia 20 juni a conseha Colegio Ehecutivo y Conseho Insular pa “haci 

esfuerso pa un implementacion rapido y completo di e procesonan y proceduranan nobo cu a 

recomenda pa mehoramento di maneho financiero. Esaki ta rekeri atencion administrativo 

continuo”,  segun presidente di Cft Age Bakker.    

Durante e bishita di Colegio a papia cu Gezaghebber, Colegio Ehecutivo y Conseho Insular.  

 

Cft ta contento di por constata cu tin un desaroyo economico prospero na Boneiro. E reto ta cu esaki ta 

traduci su mes den empleo cualitativamente bon pa e poblacion y como consecuencia ta presenta un 

perspectiva economico pa futuro ampliamente carga. Den e contexto aki Cft a mustra riba importancia di 

stabilidad administrativo. Esey ta absolutamente esencial pa confiansa di inversionista.  

Cft a bolbe pidi atencion pa mehoramento di maneho financiero. Cft ta constata cu aunke a dal stap pa 

analisa y formula e proceduranan y procesonan existente miho, ora di implementacion di e 

recomendacionnan den e rapportnan di maneho financiero, por constata masha poco progreso. E deseo 

cu Boneiro a expresa di obtene un declaracion aprobatorio di accountant na e cuenta anual di 2017, door 

di esey practicamente no ta factibel mas. Na e cuenta anual di 2018 si esaki lo mester ta posibel, con tal 

cu implementa e recomendacionnan den e rapportnan di maneho financiero completamente y cu 

prontitud.  Cft a hala atencion di Colegio Ehecutivo riba e necesidad pa implementa na termino cortico e 

medidanan pa mehoramento di maneho financiero y pa yena algun vacatura esencial. Colegio Ehecutivo 

a reconoce e necesidad di esey y a compromete su mes tambe pa finalisa esakinan prome cu fin di aña.  

 

Ademas a delibera cu Colegio Ehecutivo tocante e prome reportahe di ehecucion di 2017 (UR) y e dos 

modificacionnan di presupuesto (BW) cu a propone recientemente. Den e prome modificacion di 

presupuesto e modificacionnan tabata principalmente di caracter tecnico. Den e di dos modificacion 

Colegio Ehecutivo a presenta varios proposicion di maneho, entre nan inversion den infrastructura y 

promocion di Boneiro den exterior. 

 

Tambe a haci un bishita di trabou na Fondo di Pensioen di Hulanda Caribense (PCN). Fondo di Pensioen 

ta haya su mes confronta cu un problematica di transicion complica, a consecuencia di e regimen di 

supervision nobo y cu un grado di cobertura demasiado abou.  

Ademas di tabata den cuadro di deliberacion tocante e resultadonan di e prome kwartaal, e bishita aki di 

Colegio na Boneiro tabata tambe den cuadro di despedida di e presidente actual Age Bakker dia 1e. di 

juli 2017 y di ceramento di conoci cu e proximo presidente Raymond Gradus. E presidente saliente ta 

wak atras na un exitoso colaboracion cu Boneiro.  

[Fin di e Comunicado di Prensa] 
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Press Release 

June 22nd, 2017 

 

The improving of financial management remains a point of concern 

Cft Chairman Age Bakker: "More priority should be given to improving 

financial management of Bonaire" 

Kralendijk - The Board of financial supervision Bonaire, Sint Eustatius and Saba (Cft) during 

its visit to Bonaire on June 20th advised the Executive Council and the Island Council to "exert 

themselves for a prompt and complete implementation of the recommended new processes 

and procedures in order to achieve improvement of financial management. This calls for 

continued governmental attention," Cft Chairman Age Bakker stated. 

 
During its visit the Board met with the Lieutenant Governor, the Executive Council and the Island 

Council. 

 

The Cft is pleased to observe that there is a thriving economic development on Bonaire. The challenge is 

to turn this into good quality jobs for the population, which in turn will offer a broad-based economic 

perspective on the future. In this regard, the Cft has emphasized the importance of governmental 

stability. That is an absolute necessity for investors’ trust. 

 

The Cft again seeks attention for the improvement of financial management. The Cft observes that steps 

have been taken to revise and tighten existing procedures and processes, but the implementation of the 

recommendations as reflected in the financial management reports is still insufficient. The ambition that 

Bonaire has expressed in favor of obtaining an unqualified auditor's report for the 2017 financial 

statements is practically no longer feasible. For the 2018 financial statements this may be attainable if 

indeed the recommendations from the financial management reports are fully addressed. The Cft has 

pointed out to the Executive Council the need to implement short-term financial management measures 

and to fulfill a number of crucial job vacancies. The Executive Council has acknowledged the need for 

this action and also promised to have it finalized it by the end of the year. 

 

Furthermore, the Executive Board discussed the first progress report of 2017 and the two budget 

adaptations that have recently been proposed. The first budget adaptation mainly contained technical 

changes. In the second budget adaptation, the Executive Council presented a number of policy 

proposals, including investment in the infrastructure and the promotion of Bonaire abroad. 

The Cft also paid a work visit to the Caribbean Netherlands Pension Fund (PCN). The PCN faces a 

complex transition problem due to the new monitoring regime, whilst dealing with a substandard 

coverage level. 

This visit of Cft to Bonaire was to discuss the results for the first quarter as well as to address the 

departure of the current Chairman, Age Bakker as of July 1, 2017, and the introduction of the incoming 

Chairman Raymond Gradus. The departing Chairman looks back on a successful cooperation with 

Bonaire. 

[End of Press Release] 
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